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V mém minulém úvodníku, který vyšel v čísle 
4/2024, jsem vás jako předseda výboru 
pro správu profese informoval o postavení 
a vymezení působnosti tohoto výboru, o vývoji 
počtu auditorů a auditorských společností 
a o trendech, kterými se věkově i regionálně 
vyvíjí členská základna.

Dnes bych se rád zmínil o další činnosti, kterou 
má Výbor pro správu profese KA ČR v gesci 
a která je v současné době velmi aktuální, 
a tou je vydávání oprávnění ESG pro stávající 
auditory. Novelou zákona o auditorech 
platnou od 1. ledna 2024 byl rozšířen předmět 
auditorské činnosti o problematiku ověřování 
zpráv o udržitelnosti (ESG). V přechodných 
ustanoveních této novely byly stanoveny 
i podmínky pro vydání těchto oprávnění 
stávajícím auditorům.

Výkonný výbor KA ČR v souladu 
s touto novelou stanovil, že auditorům, kteří 
byli či budou zapsáni v rejstříku auditorů 
nejpozději 31. prosince 2025, budou 
po splnění následujících tří podmínek 
vydány dodatky k oprávnění (ESG). Tito 
auditoři budou moci od data vydání dodatku 
poskytovat auditorské služby v plném rozsahu 
stanoveném zákonem o auditorech po jeho 
novele platné od 1. ledna 2024 (tj. včetně 
ověřování zpráv o udržitelnosti – ESG). 

První podmínkou je skutečnost, že auditor 
absolvuje v období od 1. ledna 2024 do  
31. prosince 2026 minimálně 40 hodin 
vzdělávání v oblasti ESG. K realizaci této 
podmínky stanovila komora na toto vymezené 
období problematiku ESG jako prioritní 
vzdělávací téma (PVT1) a výbor pro kontinuální 
profesní vzdělávání postupně od jara 
loňského roku organizuje vzdělávací kurzy 
v této oblasti. KA ČR připravila v roce 2023 
první ročník ESG konference (Jste připraveni 
na ESG?) v prostorách VŠE v Praze. Dále 
komora uspořádala v červnu 2024 konferenci 

s názvem ESG reporting a jeho audit: mýty 
a fakta. Konference zaměřená na ESG se bude 
konat i letos. Bude mít název ESG Reporting: 
první zkušenosti a co dál, proběhne 11. června 
a auditorům se bude účast na konferenci 
započítávat do KPV v rozsahu 3 hodin. V rámci 
plnění PVT1 by měl být auditor proškolen jak 
v oblasti taxonomie problematiky ESG, tak 
i v oblasti praktických auditorských aplikací.

Druhou podmínkou je ověření znalostí 
auditora v oblasti ESG. Komora ke splnění této 
podmínky zřídila všem auditorům přístup 
k testům ESG v rámci e-learningového systému 
na platformě Competent. Auditor se může sám 
rozhodnout, zda bude absolvovat  
pět dílčích testů nebo jeden souhrnný test. 
Testy nejsou časově omezeny a jejich úspěšné 
složení je limitováno datem 31. prosince 2026.
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Dodatek k auditorskému oprávnění (ESG)  
lze získat do konce roku 2026

https://www.kacr.cz/prioritni-vzdelavaci-tema-1-esg-prehledne
https://ffu.vse.cz/aktuality/jste-pripraveni-na-esg/
https://ffu.vse.cz/aktuality/jste-pripraveni-na-esg/
https://ffu.vse.cz/kacr-esg-2024/
https://ffu.vse.cz/kacr-esg-2024/
https://ffu.vse.cz/kacr-esg-2025/
https://ffu.vse.cz/kacr-esg-2025/
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třetí podmínkou je podání žádosti auditora 
o vydání dodatku k oprávnění (ESG) 
s prohlášením, že splnil předchozí podmínky 
pro vydání oprávnění doložené potvrzením 
o těchto skutečnostech. Vzor této žádosti je 
k dispozici na webu komory v sekci Pro členy / 
Formuláře. Z důvodu jednoznačné identifikace 
auditora a z důvodu snížení administrativní 
náročnosti (není nutný ověřený podpis) komora 
u tohoto podání stanovila, že žádost zašle 
auditor komoře datovou schránkou.

Pro auditory, kteří získají auditorské 
oprávnění 1. ledna 2026 a později, je 
v souladu se zákonem o auditorech možný 
pouze jediný postup, aby mohli ověřovat 
zprávy o udržitelnosti, a to úspěšné 
složení dílčí části auditorské zkoušky z ESG 
a absolvování osmiměsíční odborné praxe 
v oblasti ESG.

Zdeněk Grygar
předseda Výboru pro správu profese KA ČR

12. března 2025 byl pro nás zcela nečekaně 
předložen poslanecký pozměňovací návrh 
novely aktuálně platného zákona o účetnictví. 
Poslanec Vojtěch Munzar (ODS) v něm navrhl 
zvýšení limitů pro povinný audit na trojnásobek, 
tedy u aktiv netto zvýšení ze 40 mil. Kč 
na 120 mil. Kč a u obratu zvýšení z 80 mil. Kč 
na 240 mil. Kč. Tento pozměňovací návrh má 
limity upravovat ve zrychleném režimu 
s předpokládanou účinností od 1. ledna 2026. 
Důsledkem takového navýšení limitů pro 
povinný audit by byl výpadek každoročního 
auditu u zhruba 10 tis. účetních jednotek 
s odhadovaným celkovým obratem 3 biliony Kč.

Původně byl návrh za zvýšení limitů pro 
povinný audit součástí návrhu nového 
zákona o účetnictví, přestože v říjnu 2020 byl 
vládou schválen věcný záměr nového zákona 
o účetnictví, který neobsahoval zvýšení 
limitů pro povinný audit. Návrh na zvýšení 
limitů se objevil až jako iniciativa Ministerstva 
financí ČR v textu nového zákona o účetnictví 
předloženého k vnějšímu a vnitřnímu 
připomínkovému řízení v prosinci 2022. 

S tímto návrhem jsme vyjádřili jasný nesouhlas 
a upozorňovali jsme na všechny negativní 
důsledky, které zvyšování limitů může přinést. 
Byli jsme ubezpečováni, že nic není definitivní 
a že se o tom bude dále jednat.

Komora auditorů České republiky je ze zákona 
o auditorech profesní komorou spravující 
profesi auditorů v ČR, proto upozorňujeme 
na širší souvislosti navrhované změny, než 
jsou jen důvody uvedené ve zmiňovaném 
pozměňovacím návrhu, který argumentuje 
především úsporou nákladů a snížením 
administrativní zátěže účetních jednotek, které 
přestanou být auditovány. 

Komora auditorů je přesvědčena, že 
navrhovaná radikální změna přinese řadu 
negativních dopadů, které návrh nezmiňuje 
a které je třeba porovnat s udávanou úsporou 
nákladů. Tyto negativní dopady zmiňují 
i zahraniční studie a zkušenosti ze zemí, které 
o zvýšení limitů uvažovaly nebo je i provedly 
a následně od nich upustily a opět je snížily 
(Švédsko, Dánsko, Itálie apod.).

Komora auditorů upozorňuje na negativní 
dopady navrhovaného trojnásobného zvýšení 
limitů pro povinný audit

https://www.kacr.cz/formulare
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Shrnutí nejvýznamnějších dopadů návrhu: 
(celé stanovisko Komory auditorů ČR je 
k dispozici ZDE)

» Z celospolečenského hlediska k úspoře 
nákladů fakticky nedojde. Dojde pouze 
k přesunu nákladů a administrativní zátěže 
od neauditovaných společností na uživatele 
účetní závěrky (jiní podnikatelé, věřitelé, 
banky či stát při výběru daní a poplatků), 
tedy na celou společnost

» S úbytkem auditů dojde ke snížení 
transparentnosti podnikatelského prostředí 
(zhoršení zveřejňování závěrek a jejich 
kvality), zhoršení výběru daní (agresivnější 
daňová optimalizace), horší ochraně 
investorů, horšímu přístupu k financování 
a ke zvýšení reputačního rizika ČR 
v mezinárodním srovnání, například při 
hodnocení korupčního prostředí a boje 
proti praní špinavých peněz a financování 
terorismu.

» Auditor neověřuje jen účetní závěrku, 
ale řadu dalších oblastí, jako jsou praní 
špinavých peněz (AML), insolvenci, 
udržitelnost (ESG) a další nefinanční 
informace, což nám ukládají evropské 
právní předpisy. Českou republiku čeká 
v roce 2026 hodnocení mezinárodní 
expertní skupiny MONEYVAL, která 
ve své průběžné zprávě konstatovala 
deficit kontroly AML u nebankovního 
a nefinančního sektoru a požaduje její 
posílení. Do této skupiny však patří právě 
těch 10 tis. společností, které z této kontroly 
předloženým návrhem na zvýšení limitů pro 
audit zcela vypadnou.

» Připravuje se nový zákon o účetnictví 
představující zcela zásadní reformu 
účetnictví, která bude velmi náročná právě 
pro malé a střední účetní jednotky, kterých 
by se týkalo navržené zvýšení limitů pro 
audit a které by v okamžiku této největší 
změny od roku 1991 zůstaly bez kontroly 
auditorem. 

Návrh Komory auditorů ČR

Stávající limity pro povinný audit nebyly dlouho 
valorizovány a z tohoto hlediska rozumíme 
snaze o jejich zvýšení. Doporučujeme však 
provést zvýšení limitů v nižší míře než jejich 
ztrojnásobením a zároveň jako součást 
nového zákona o účetnictví (jak se původně 
předpokládalo). Považujeme za důležité, aby se 
na nové podmínky připravili nejen předkladatelé 
účetních závěrek, ale také jejich uživatelé, 
informační systémy apod., což je i požadavek 
na roční legisvakanční lhůtu, který vyjádřila 
Legislativní rada vlády při projednávání návrhu 
nového zákona o účetnictví.

K současnému stavu ještě uvádíme:

»	Závěrečnou zprávu z hodnocení dopadů 
regulace (RIA) k zvýšení limitů povinného 
auditu v zákonu o účetnictví a

» Připomínky Komory auditorů ČR k této 
zprávě.

Ladislav Mejzlík
prezident Komory auditorů ČR
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https://www.kacr.cz/s-doc/1/1000380/638806798526233333/Stanovisko KA%C4%8CR_limity_auditu.pdf
https://www.kacr.cz/s-doc/1/1000382/638806799588300000/Zpr%C3%A1va RIA_limity_audit.pdf
https://www.kacr.cz/s-doc/1/1000382/638806799588300000/Zpr%C3%A1va RIA_limity_audit.pdf
https://www.kacr.cz/s-doc/1/1000382/638806799588300000/Zpr%C3%A1va RIA_limity_audit.pdf
https://www.kacr.cz/s-doc/1/1000381/638806799566700000/Stanovisko KA%C4%8CR k RIA.pdf
https://www.kacr.cz/s-doc/1/1000381/638806799566700000/Stanovisko KA%C4%8CR k RIA.pdf
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Z březnového zasedání výkonného výboru
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V pondělí 17. března 2025 proběhlo třetí zasedání 
Výkonného výboru KA ČR tohoto roku. Program 
byl ovlivněn velice turbulentním vývojem 
v oblasti ESG a také zcela neočekávanou informací 
o poslaneckém návrhu na trojnásobné zvýšení 
limitů pro povinný audit. 

Jednání výkonného výboru bylo zahájeno 
čerstvou informací o návrhu poslance Vojtěcha 
Munzara za ODS k trojnásobnému navýšení 
limitů pro povinný audit. Ten byl zařazen 
na jednání rozpočtového výboru Poslanecké 
sněmovny Parlamentu ČR dne 19. března 2025. 
Členové prezidia informovali, že se jednání 
zúčastní a pokusí se poslance přesvědčit, že jde 
o nebezpečný krok, jež s sebou přinese více 
negativ než prezentovaných benefitů (tj. veřejně 
proklamované snížení administrativních nákladů 
firem). Více se dočtete v samostatném článku.

Dále výkonný výbor diskutoval o možných 
dopadech zveřejněného balíčku návrhů 
na zjednodušení pravidel EU (tzv. Omnibus 
I a II), a to nejen směrem do společnosti 
a podnikatelského prostředí, ale samozřejmě 
také směrem do auditorské profese. Bez ohledu 
na současné rozvolnění požadavků v oblasti ESG 
prezident KA ČR Ladislav Mejzlík jasně zdůraznil, 
že získání ESG dodatku je do konce tohoto roku 
(za současně účinných přechodných ustanovení) 
zcela klíčové, neboť po 1. lednu 2026 již bude 
velice složité tento dodatek k auditorskému 
oprávnění získat vzhledem k povinné osmiměsíční 
odborné praxi v oblasti ESG.

Členové výkonného výboru se také zabývali 
návrhem příručky ČNB k auditu řídicího 
a kontrolního systému bank v oblasti AML. Komora 
byla požádána o jeho revizi. Materiál byl velice 
obsáhlý, přičemž ho komora obdržela pouze 
s týdenním prostorem pro vyjádření. Přesto byla 
připravena odpověď, kterou výkonný výbor 
schválil k odeslání.

Dalším bodem jednání bylo seznámení se 
s prvotním návrhem Ministerstva financí ČR 
na změnu zákona o auditorech v důsledku 

implementace AML balíčku. Týká se rozšíření 
pojetí bezúhonnosti (vč. její kontinuální kontroly 
a vynucování) a dále stanovení nového pojmu 
„člena vrcholného vedení“ a povinnosti jejich 
evidence. K tomuto návrhu proběhlo i návazné 
pracovní jednání v sídle MF ČR, kde KA ČR sdělila, 
že návrh obsahuje řadu otazníků a potenciálních 
problémů. MF ČR očekává oficiální reakci KA ČR, 
která se připravuje.

Členové výkonného výboru v rámci jednání také:

» schválili obsazení zkoušek,
» jmenovali odvolací zkušební komisi,
» schválili úpravy termínů kurzů a zkoušek,
» projednali Zprávu KA ČR o výsledcích kontrol 

kvality za rok 2024,
» schválili aktualizaci kontaktních osob 

začleněných do pracovních skupin Accountancy 
Europe,

» schválili plán činnosti výboru pro veřejný sektor,
» vzali na vědomí informaci o plánovaných 

setkáních s auditory.

Martin Dvořák
ředitel Komory auditorů ČR
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Výbor pro SME/SMP 

Členové výboru se dohodli o pozastavení 
akce „Kulatý stůl ISQM 1“, neboť prozatím 
byl k dispozici pouze jediný auditor, který 
byl ochoten se veřejně podělit o zkušenosti 
s implementací tohoto standardu kvality. 
Pokud se podaří v budoucnu přesvědčit dalšího 
auditora, bude tato iniciativa obnovena. Dále 
výbor uložil zpracování návrhu koncepce 
chatovací platformy do příštího zasedání výboru. 
Výbor v závěru diskutoval poslední změny 
v koncepci dvoudenního podzimního semináře 
včetně harmonogramu připomínkování 
a časového rozvrhu příprav tohoto semináře. 

Výbor pro regulaci a rozvoj profese

Členové výboru projednávali problematiku 
AML, a to evidenci a nastavení parametrů 

bezúhonnosti některých tzv. povinných osob, 
tedy osob činných ve zvláště exponovaných 
oblastech, jako jsou auditoři a daňoví poradci, 
dále členů jejich vrcholného vedení včetně 
zaměstnanců, kteří do této kategorie spadají. 
Probírali významné úpravy zákona o auditorech 
s tím související. Výbor vývoj legislativy 
v oblasti AML pečlivě monitoruje a své podněty 
komunikuje se zástupci MF či FAU. Členové 
výboru a také podvýboru pro AML a etiku 
připravují články do časopisu Auditing, který 
bude zaměřen na AML a etiku. Předseda výboru 
Milan Bláha informoval o schválení strategie 
Accountancy Europe na roky 2025 a 2026. 
Strategie reflektuje současné trendy, tj. snížení 
byrokracie, zmírnění ESG požadavků a jejich 
rozložení v čase, plán na unii evropských 
kapitálových trhů a spoření a také agendu 
zbrojení.

redakce

Z odborných výborů KA ČR

Ze zahraničí
Accountancy Europe v reakci na zveřejnění 
tzv. Omnibus balíčku zveřejnila na webu čtyři 
materiály zabývající se analýzou navrhovaných 
změn v rámci tohoto balíčku. Tyto materiály 
se zaměřují na směrnici o podávání zpráv 
o udržitelnosti podniků (CSRD), standardy pro 
podávání zpráv o udržitelnosti (ESRS), směrnici 
o náležité péči v oblasti udržitelnosti podniků 
(CSDDD) a mechanismus uhlíkového vyrovnání 
na hranicích (CBAM). Cílem těchto materiálů 
je poskytnout prvotní přehled o klíčových 
navrhovaných změnách, které by měly změnit 
postupy vykazování informací o udržitelnosti 
a náležité péče. Materiály jsou dostupné na: 
Omnibus explained: key changes to CBAM. 

IAASB vydala novou příručku First-Time 
Implementation Guide: The ISA for LCE 
určenou pro první implementaci ISA pro LCE 
(mezinárodního auditorského standardu pro 
audity účetních závěrek méně složitých účetních 
jednotek). Příručka poskytuje přehled pojmů, 
struktury a formátu standardu. Nabízí postupný 
vhled do jednotlivých částí standardu s příklady 
a srovnáním s ISA. Tato příručka má pomoci 
auditorům s efektivní implementací standardu 
ISA pro LCE v praxi.

oddělení metodiky KA ČR
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https://accountancyeurope.eu/publications/omnibus-explained-key-changes-to-cbam/
https://ifacweb.blob.core.windows.net/publicfiles/2025-03/IAASB-ISA-Less-Complex-Entities-Implementation-Guide.pdf
https://ifacweb.blob.core.windows.net/publicfiles/2025-03/IAASB-ISA-Less-Complex-Entities-Implementation-Guide.pdf
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Dne 17. března 2025 se v sídle Komory auditorů 
ČR uskutečnil slib nových auditorů. 

Podmínkou zápisu do rejstříku auditorů bylo 
složit jedenáct, resp. dvanáct písemných zkoušek 
a zároveň splnit povinnou tříletou praxi asistenta 
auditora, a to podle zákona č. 93/2009 Sb., 
o auditorech, a příslušných vnitřních předpisů 
komory.

Noví auditoři složili slib do rukou prezidenta 
Komory auditorů ČR Ladislava Mejzlíka, jak 
stanoví zákon.

Novým auditorům blahopřejeme a přejeme 
hodně štěstí při vykonávání auditorské profese.

Veronika Rojková
 evidence auditorů KA ČR

Noví auditoři složili v březnu slib

Jméno a příjmení Ev. č. Zaměstnavatel

Petr PIECHACZEK 2617 KPMG Česká 
republika Audit, s.r.o.

Lada HRBKOVÁ 2618 EPIS audit s.r.o.

Petra NOVOTNÁ 2619 PROXY – AUDIT, s.r.o.

Setkání auditorů a asistentů auditora s KA ČR  
v Hradci Králové
Dne 4. dubna 2025 se konalo setkání auditorů 
a asistentů s členy prezidia KA ČR. Tentokrát 
vedení komory zavítalo do Hradce Králové 
do Hotelu Černigov.

Prezident komory Ladislav Mejzlík v úvodu 
přivítal všechny auditory a dále také prvního 
viceprezidenta Milana Bláhu, předsedu výboru 
pro správu profese Zdeňka Grygara a ředitele 
komory Martina Dvořáka. 

Předmětem diskuze byla především chystaná 
novela zákona o účetnictví a novela zákona 
o auditorech. 

Dále účastníci hojně debatovali o povinnostech 
spojených s ESG a o Informačním řádu KA ČR.

Prezident pohovořil o setkání zástupců 
profesních komor s premiérem Petrem Fialou 
ve Strakově akademii, o setkání ředitelů 
a tajemníků profesních komor a dále o úspěšně 
proběhlém veletrhu pracovních příležitostí 
ŠANCE na Vysoké škole ekonomické v Praze, kde 
měla komora své zastoupení.

V závěru setkání proběhla diskuze auditorů 
i asistentů. 

Děkujeme všem přítomným a těšíme se na další 
setkání v regionech.

Jitka Pagačová
rejstřík asistentů auditora KA ČR

Komora auditorů zveřejnila na svých webových 
stránkách ilustrativní příklad zprávy auditora 
o ověření zprávy o udržitelnosti, které poskytuje 
omezené ujištění.

Příklad zprávy auditora je dostupný v české 
a anglické verzi.

oddělení metodiky KA ČR

Příklad ESG zprávy auditora

https://www.kacr.cz/s-doc/1/1000362/638790205422966667/KACR_ESG auditor_s report_cz_28032025_final na web.docx
https://www.kacr.cz/s-doc/1/1000359/638787604272833333/KACR_ESG auditor_s report_aj_28032025_final na web.docx
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Dne 19. března 2025 proběhla 58. schůze 
rozpočtového výboru Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR. V rámci třetího projednávaného 
bodu rozpočtový výbor projednával sněmovní 
tisk č. 783, který mimo jiné obsahoval 
i pozměňovací návrh poslance Vojtěcha Munzara 
za ODS na zvýšení limitů pro povinný audit 
na trojnásobek, tedy u aktiv netto zvýšení ze  
40 mil. Kč na 120 mil. Kč a u obratu zvýšení  
z 80 mil. Kč na 240 mil. Kč.

Tento pozměňovací návrh byl předložen až 
v závěru lhůty pro jeho možné podání, a to dne 
12. března 2025. Přestože trojnásobné navýšení 
limitů pro povinný audit bylo diskutováno již 
s přípravou zcela nového zákona o účetnictví, 
o tomto pozměňovacím návrhu, který má 
limity upravovat ve zrychleném režimu 
s předpokládanou účinností od 1. ledna 2026, se 
Komora auditorů ČR dozvěděla na základě své 
iniciativy až s jeho podáním na program schůze 
rozpočtového výboru. Protože tato změna 
v případě jejího schválení bude mít zcela zásadní 
dopad na počet povinně prováděných auditů, 
jednání rozpočtového výboru se zúčastnilo celé 
prezidium a ředitel KA ČR. Prezident komory 
Ladislav Mejzlík v rámci diskuse seznámil členy 
rozpočtového výboru se stanoviskem KA ČR, 
které shrnuje potenciální negativní důsledky 
zvýšení limitů a zdůrazňoval společenskou 
nebezpečnost takového návrhu, přičemž uvedl 
konkrétní argumenty:
» redukce počtu povinných auditů není snížení 

administrativní zátěže, ale je to redukce 
povinnosti kontroly,

» audit neslouží primárně svému objednateli, ale 
třetím stranám, a proto je také zpráva auditora 
veřejná (a zveřejněna v obchodním rejstříku) 
a audit je prováděn ve veřejném zájmu,

» třetích stran je celá řada, počínaje bankami, 
finanční správou, poskytovateli dotací 
až po zaměstnance, odbory, dodavatele 
a minoritní akcionáře, a těch se „skloňované“ 
snížení administrativní zátěže týkat nebude,

» auditor kromě ověření účetní závěrky v roli 
povinné osoby řeší i AML, snížení počtu 
subjektů s povinným auditem nebude dobrým 
signálem pro blížící se kontrolu efektivity 
systému AML v ČR, která proběhne na jaře 2026 
ze strany evropských hodnotitelů MONEYVAL, 
kdy hrozí zhoršení ratingu ČR v případě vydané 
negativní zprávy,

» auditor kontroluje i další oblasti, jako 
insolvence či ukládání dokumentů 
do obchodního rejstříku,

» počet povinně auditovaných subjektů se sníží 
o cca 10 tisíc s odhadovanou hodnotou obratu 
až 3 biliony Kč.

Po sdělených argumentech kontroval poslanec 
Vojtěch Munzar tím, že chápe situaci tak, že 
čím více subjektů bude mít povinný audit, 
tím víc práce pro auditory, a že je vhodné, aby 
si určil trh sám, zda audit malých účetních 
jednotek potřebuje, či nikoliv – tedy, že by 
nechal na dobrovolném uvážení účetních 
jednotek, zda si audit objednají, či nikoliv. V další 
vedené rozpravě byla zmíněna informace, že 
současné limity pro povinný audit jsou v zákoně 
o účetnictví již od roku 2002, tedy po více než  
20 let se nevalorizovaly. Ladislav Mejzlík uznal, že 
by k určité valorizaci dojít mělo, ale nikoliv k tak 
zásadní (tj. navrhované navýšení o 200 %). Opíral 
se totiž o informaci vyřčenou během diskuse, 
že kumulovaná inflace od roku 2002 činí zhruba 
100 %. 

V závěru diskuse se poslankyně Alena Schillerová 
dotázala přítomného vrchního ředitele Stanislava 
Kouby na jeho odborný názor. Ten zmínil, že 
k tomuto bodu bylo vyjádřeno kladné stanovisko 
MF ČR, neboť toto navýšení bylo součástí již 
diskutovaného nového zákona o účetnictví. 
Zároveň dodal, že navrhovaná změna posunuje 
limity pro povinný audit na úroveň, která přesně 
odpovídá evropským požadavkům, přičemž 
MF ČR neočekává žádné skokové snížení počtu 
auditů bezprostředně po 1. lednu 2026, neboť 

Prezidium KA ČR vystoupilo na půdě poslanecké 
sněmovny proti trojnásobnému navýšení limitů 
pro povinný audit
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1. Stanovení výše čistého obratu

Hugo a Sally se baví o čistém obratu 

Klient je holdingová společnost, která poskytuje 
úročené půjčky svým dceřiným společnostem  
a současně realizuje podíly na zisku z těchto dce-
řiných společností. S klientem řeším, co všechno 
by měl do čistého obratu zahrnout.

Jasně, o co jde?

Ano, je to tak.

Předpokládám, že v  tomto případě, je obchod-
ní model zmíněného klienta založen zejména 
na poskytování úročených půjček dceřiným spo-
lečnostem a na realizaci podílů na zisku z těchto 
dceřiných společností. Takže bych stanovení výše 
čistého obratu viděla stejně jako tvůj klient.

Pokud však bude mít účetní jednotka i další výno-
sy, které jsou nahodilé či mimořádné a  takové, 
které neodpovídají jejímu obchodnímu modelu, 
tyto výnosy se do čistého obratu nezapočítávají.

V  případě, že by si měl ještě u  některého klien-
ta nejistotu ohledně správné výše čistého obra-
tu, doporučuji podívat se do  důvodové zprávy 
k novele vyhlášky č. 500/2002 Sb., kde jsou uve-
deny příklady výnosů vykazovaných mimo řádky 
tržeb, které ale u vybraných typů společností pat-
ří do jejich čistého obratu. Například u zeměděl-
ských podniků jsou to výnosy z klíčových dotací 
spjatých s jejich běžnou činností.

-MaJa-
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Ahoj Sally, řeším s  klientem stanovení správné 
výše čistého obratu v  souladu s  novou definicí. 
Mohla bys mi poradit?

Hugo, jak jistě víš, nově od 1. 1. 2024 zahrnuje čis-
tý obrat pouze výnosy z prodeje výrobků a zboží 
a  z  poskytování služeb. Pro účely určení čisté-
ho obratu se výnosy z  prodeje výrobků a  zboží 
a z poskytování služeb rozumí výnosy, na kterých 
je založen obchodní model účetní jednotky.

Novou definici čistého obratu znám, Sally.  Klient 
zahrnul do čistého obratu úroky z půjček a reali-
zované podíly na zisku. Nejsem jistý, jestli postu-
poval správně.

Děkuji za vysvětlení, Sally.

Díky za tip, Sally.

Již se stalo každoročním pravidlem, že se 
na pozvání předsedy vlády ČR setkávají 
zástupci profesních komor spolu s dalšími 
členy vlády v prostorách hlavního 
jednacího sálu Strakovy akademie, aby 
mohli prodiskutovat aktuální témata, jež se 
jednotlivých komor a jejich profese dotýkají. 
To letošní setkání proběhlo ve čtvrtek 
3. dubna 2025. Za Komoru auditorů ČR se 
zúčastnili první viceprezident Milan Bláha 
a viceprezidentka Hana Mužátková spolu 
s ředitelem Martinem Dvořákem.

Úvodem setkání poděkoval premiér Petr Fiala 
za možnost uspořádat takový formát jednání, 

Setkání profesních 
komor s předsedou 
vlády ČR

během roku 2026 budou dobíhat audity za rok 
2025. K dopadům v kontextu delšího časového 
horizontu se však již nevyjádřil.

Po diskusi se přešlo k hlasování. Všichni 
přítomní členové rozpočtového výboru 
jednohlasně hlasovali pro přijetí 
pozměňovacího návrhu v poměru 19:0. Bylo 
tedy schváleno usnesení, že rozpočtový výbor 
doporučuje poslanecké sněmovně hlasovat pro 
tento pozměňovací návrh.

V rámci tohoto projednávaného bodu (tj. 
sněmovního tisku č. 783) byly projednány 
i další poslanecké pozměňovací návrhy, 
které se týkají ESG – konkrétně požadavků 
na kvalifikaci auditorů v oblasti ESG, kdy se 
pro účely vydání auditorského oprávnění 
nově nevyžaduje praxe v oblasti udržitelnosti 
(ta bude vyžadována pouze v případě, kdy 
dotčený auditor bude chtít ověřovat zprávy 
o udržitelnosti).

Martin Dvořák
ředitel Komory auditorů ČR
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Pokud jde o  vykázání čistého obratu ve  výkazu 
zisku a ztráty k 31. 12. 2024, tam je mi to jasné. 
Čistý obrat podle novelizované vyhlášky musí 
být k  tomuto datu vykázán v  souladu s  novou 
definicí. Není mi ale jasné, jak má klient přistu-
povat k  vykázání čistého obratu za  srovnávací 
období, tj. k 31. 12. 2023?

Co bys potřeboval vědět, Hugo?

Chápu. Je to třeba popsat v příloze v účetní závěrce?

Marie Jandová (MaJa)
oddělení metodiky KA ČR

Součástí metodik v rámci účetní závěrky by měl 
být i  způsob stanovení čistého obratu. Součas-
ně by účetní jednotka měla v příloze popsat, že 
vzhledem k tomu, že úsilí vynaložené na stano-
vení obratu za  rok 2023 podle nové metodiky 
není úměrné informačnímu efektu pro uživatele 
účetní závěrky, nedošlo k jeho přepočtu. Dále by 
měla účetní jednotka popsat, že čistý obrat pro 
účely kategorizace účetní jednotky za  srovnávací 
období zůstal nezměněn a zveřejnit jeho výši. 

A co když se klient rozhodne čistý obrat za srovná-
vací období podle nové definice přepočítat a zve-
řejnit v  rámci přílohy případně v  rámci výroční 
zprávy?

To samozřejmě může. Pak by měl uvést, že prove-
dl přepočet čistého obratu za  srovnávací období 
v  souladu s  novou definicí a  zveřejnit jeho výši. 
Současně by měl uvést, že čistý obrat pro účely 
kategorizace účetní jednotky za srovnávací obdo-
bí zůstal nezměněn a rovněž jeho výši zveřejnit.

A
K

tu
A

lity / n
A

 Po
m

o
c

2. Vykázání čistého obratu
Hugo a Sally se baví o čistém obratu 

Ahoj Sally, ještě s klientem řeším, jak má správně 
přistoupit k  vykázání čistého obratu ve  výkazu 
zisku a ztráty v souvislosti s novou definicí.

Ze stanoviska MF ČR vyplývá, že považuje za nej-
lepší řešení čistý obrat za  minulé účetní obdo-
bí ve  výkazu zisku a  ztráty neuvádět. Pro účely 
kategorizace účetní jednotky k  31. 12. 2023 je 
třeba postupovat podle původní definice čistého 
obratu. V případě, kdy by účetní jednotka proved-
la přepočet čistého obratu podle nové definice 
za srovnávací období a uvedla ho ve výkazu zisku 
a ztráty, mohlo by to být pro uživatele účetní výka-
zů matoucí.

Díky za vysvětlení, Sally.

který je velice obohacující. Témat na diskusi 
se od všech profesních komor nashromáždilo 
více než 30.

Za naši komoru vystoupil Milan Bláha, který 
seznámil přítomné členy vlády s poslaneckým 
návrhem na trojnásobné navýšení limitů, 
který byl schválen rozpočtovým výborem 
sněmovny. Uvedl, že audit je ve veřejném 
zájmu a primárně neslouží klientům. Zároveň 
zdůraznil, že neexistuje žádná kvantitativní 
analýza dopadů takového návrhu ze strany 
státních orgánů (dle našich interních odhadů 
z dosahu povinného auditu uniknou až  
3 biliony Kč obratu firem). Upozornil, že 
zcela jistě tento návrh bude mít v případě 
jeho schválení negativní dopad na výběr 
daní a doplnil i řadu návazných negativních 
dopadů v jiných oblastech, jako je např. AML.

Hana Mužátková uznala, že sice navrhované 
limity pro audit vychází z evropské legislativy, 
ale jsou to ty maximalistické hodnoty, jejichž 
aplikace dává smysl pro velké evropské 
státy, a nikoliv pro Českou republiku, kde tím 
vypadne z povinnosti auditu mnoho firem. 
Navíc kumulovaná inflace za celou dobu 
platnosti stávajících limitů je 100 %, proto 
požádala o znovu zvážení tohoto návrhu, 
neboť trojnásobné navýšení je opravdu 
extrémní.

Premiér jasně odmítl, že by to bylo 
motivováno politicky. Poté navázal náměstek 
ministra financí Marek Mora s tím, že 
ministerstvo financí je připravené o tomto 
diskutovat, přičemž na stole jsou připraveny 
tři varianty, které však blíže nespecifikoval. 
Hana Mužátková i Milan Bláha přivítali 
nabídku společné diskuse a sdělili, že jsou 
připraveni kdykoliv o tomto jednat.

Martin Dvořák
ředitel Komory auditorů ČR
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Tak doufám, že jsi byla tentokrát spokojená, 
identifikaci a  vyhodnocení rizik jsme se věno-
vali opravdu detailně a myslím, že naplánované 
postupy dobře na identifikovaná rizika reagují.

O  dorovnávací dani jsem četl v  newsletteru Audi-
tor*. Tak jsem se klienta zeptal. Říkal, že to řeší sku-
pina a že se jich to určitě netýká, protože mají vyso-
kou efektivní daňovou sazbu. 

-MCh-

To může být pravda, ale my jako auditoři si 
to musíme přece ověřit. Pokud je společnost 
poplatníkem dorovnávací daně, tak bychom 
měli identifikovat riziko materiální nesprávnos-
ti týkající se úplnosti a  správnosti vykázaných 
daní a také zveřejnění v příloze v účetní závěrce. 
Vzhledem k tomu, že je to komplexní problema-
tika, detailní výpočet má řadu výjimek a úprav, je 
třeba pro jeho ověření zákonu o dorovnávacích 
daních dobře rozumět a  v  některých případech 
bude nutné zapojit i auditorova experta.

Můžeš mi prosím připomenout, co musí společ-
nost zveřejnit?

Společnost X má povinnost zveřejnit informace 
o tom, že je poplatníkem dorovnávací daně, musí 
upravit popis účetní metody stanovení odložené 
daně o  konstatování, že se dorovnávací daň 
do  jejího výpočtu nezahrnuje, a dále uvést infor-
maci, že náklad na dorovnávací daň je nulový.

1. identifikace a vyhodnocení rizik souvisejících  
s dorovnávací daní

Hugo a Sally se baví  
o dorovnávací dani  

Ahoj Hugo, prošla jsem ty plány auditu u  dvou 
klientů, co jsi mi v rámci průběžného monitorin-
gu poslal.

To s  tebou musím souhlasit. Ale… Přemýšlel jsi 
v souvislosti s  identifikací a vyhodnocením rizik 
o dorovnávacích daních? Společnost X je podle 
popisu členem velké nadnárodní skupiny (100% 
dceřinou společností), která, jak jsem se dívala  
do  poslední konsolidované účetní závěrky, má 
obrat v  posledních dvou obdobích hodně přes 
750 mil. EUR.

KA ČR se letos 
zúčastnila veletrhu 
Šance a byla úspěšná
Třídenní veletrh pracovních příležitostí ŠANCE 
má na Vysoké škole ekonomické v Praze 
dlouholetou tradici. Letos se konal ve dnech  
1. až 3. dubna a naše komora tam také měla 
svůj stánek, a to ve čtvrtek 3. dubna.

Naším záměrem bylo seznámit studentstvo 
s profesí auditora a s Komorou auditorů 
coby vydavatelem auditorského oprávnění. 
Nabízeli jsme profesi auditora jakožto možnou 
budoucí kariéru. Mluvili jsme s cca 180 zájemci. 
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Na konci března se v Brně setkal ředitel KA ČR 
Martin Dvořák s tajemníkem komory daňových 
poradců Radkem Neužilem a jeho kolegy, aby 
načerpal případnou inspiraci, jakým směrem 
se ubírat v oblasti rozvojových projektů na naší 
komoře. Na pořadu jednání byly tyto body:

» propagace komory a profese vč. využití 
komunikace například formou podcastů,

» využití nástrojů umělé inteligence za účelem 
efektivního vytěžování dat v odborné oblasti 
naší profese,

» komunikační platforma mezi daňovými 
poradci za účelem sdílení zkušeností,

» digitalizace úkonů, kterými daňoví poradci 
plní své povinnosti ve vztahu ke komoře.

Velmi děkujeme Radku Neužilovi a jeho 
kolegům za vřelý přístup i za obohacující 
informace, které při našich rozvojových 
projektech zcela jistě využijeme.

Martin Dvořák
ředitel Komory auditorů ČR

Na přátelské návštěvě 
v sídle Komory 
daňových poradců ČR

*https://auditor.kacr.cz/na-pomoc/dorovnavaci-dan-v-ucetnich-

zaverkach-roku-2024/

https://auditor.kacr.cz/na-pomoc/dorovnavaci-dan-v-ucetnich-zaverkach-roku-2024/
https://auditor.kacr.cz/na-pomoc/dorovnavaci-dan-v-ucetnich-zaverkach-roku-2024/
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Sally, a co když budu mít společnost, která má tře-
ba investiční pobídky, neplatí žádné daně, a  při-
tom je díky členství ve velké skupině poplatníkem 
dorovnávací daně? Tam platí, že automaticky bude 
doplácet dorovnávací daň tak, aby její efektivní 
daňová sazba byla 15 %?

Ne nutně, ale rozhodně se tím zvyšuje riziko, že jí 
může být alokován náklad na  vnitrostátní dorov-
návací daň. Nejprve je potřeba se podívat na celou 
jurisdikci, tzn. všechny členské entity skupiny 
v České republice. K tomu potřebujeme získat úda-
je od ostatních společností skupiny v České repub-
lice, a  to nemusí být zrovna lehký úkol. Klíčová 
bude i spolupráce s vedením skupiny.

Tak to už je mi jasné, že nejspíš identifikuji riziko 
materiální nesprávnosti i pro úplnost a správnost 
dorovnávacích daní a  pak naplánuji postupy,  
abych všechny potřebné informace získal a ověřil.

A co společnost, která je ve ztrátě?

Souhlasím.

To je podobné, opět je třeba nejprve řešit celou 
jurisdikci a  až pak pokračovat dál. Zrovna oblast 
daňových ztrát a  souvisejících odložených daní 
se řeší velice specificky. Je potřeba mít požadavky 
zákona dobře nastudované. A není to lehký úkol, 
zákon je velmi složitý.
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2. Dorovnávací daně a společnost s pobídkami  
nebo ztrátou

Hugo a Sally se baví  
o dorovnávací dani  

Dne 27. března 2025 proběhlo jednání 
zástupců ACCA a Komory auditorů ČR, 
na kterém se diskutovalo o dalším směřování 
vzájemné spolupráce. Za Komoru auditorů se 
jednání účastnili členové výkonného výboru 
Monika Randáková a Milan Pašek, za ACCA Petr 
Částka. Na základě vzájemné dohody uznávají 
obě organizace svým uchazečům část svých 
zkoušek v rámci procesu vzdělávání. 

V současnosti v rámci obou organizací 
probíhají interní diskuze nad budoucími 
úpravami systému zkoušek tak, aby reflektoval 
aktuální požadavky, které jsou na profese 
v dnešní době kladeny. V rámci jednání byly 
diskutovány nové moduly zkoušek, akreditační 
proces a požadavky na sylaby a obsahovou 
náplň zkoušek. Obě strany deklarovaly 
zájem prodloužit vzájemnou spolupráci 
v oblasti uznávání zkoušek. Současně však 
bude nutné, po dokončení implementace 
změn ve zkouškových systémech, vzájemné 
nastavení spolupráce znovu revidovat. 

ACCA zároveň nabídne slevový certifikát pro 
uchazeče, který bude k dispozici na webu  
KA ČR.

O dalším vývoji vás budeme informovat.

Milan Pašek
člen Výkonného výboru KA ČR

Spolupráce ACCA  
a Komory auditorů ČR 
v oblasti vzájemného 
uznávání zkoušek

-MCh-

Šlo o studentky a studenty z různých ročníků 
a studijních oborů Vysoké školy ekonomické 
v Praze. Většina z nich si vyplnila náš odborný 
kvíz o auditu a vedli si velmi dobře. Všichni si 
odnesli upomínku na naši komoru v podobě 
reklamního předmětu. 

Účast komory na veletrhu Šance považujeme 
za úspěšnou i proto, že jsme získali druhé místo 
v soutěži o nejlepšího vystavovatele v daný den. 
Děkujeme všem studentkám a studentům, kteří 
nás u stánku navštívili.

redakce

https://kc.vse.cz/aktuality/nejlepsi-vystavovatele-jarniho-veletrhu-sance-2025/
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Sally, a  ještě jedna věc. Co když mám společnost, 
která není poplatníkem dorovnávací daně. Musí 
být toto negativní konstatování uvedeno v příloze?

Zákon ani vyhláška to nevyžadují. Já osobně bych 
se na  to dívala z pohledu významnosti informace 
pro uživatele účetní závěrky.

Podobně to může být, pokud společnost je členem 
skupiny, ale konsolidované výnosy jsou výrazně 
nižší než 750 mil. EUR. A  navíc pokud je efektivní 
daň společnosti výrazně vyšší než 15 %.

Jak to myslíš?

No, pokud třeba společnost není členem žádné 
skupiny a  nemá pobočku v  zahraničí, tak vůbec 
nehrozí, že by byla poplatníkem dorovnávací 
daně. Pak nemá smysl takovou negativní informa-
ci uvádět.

3. Zveřejnění u společnosti, která není poplatníkem 
dorovnávací daně

Hugo a Sally se baví  
o dorovnávací dani  

Ano, souhlasím. Za  takových okolností taky není 
pravděpodobné, že by se uživatel mohl domnívat, 
že je společnost poplatníkem dorovnávací daně.

Ale v případě, že skupina jen těsně neplní kritéria 
velikosti výnosů, pak by se to negativní konstato-
vání zveřejnit mělo.

To už by dávalo smysl, ideálně s  nějakým vysvět-
lením.

Díky. Tak už mám ohledně dorovnávacích daní jas-
něji.

V návaznosti na únorový balíček 
zjednodušujících opatření Omnibus schválil 
Evropský parlament ve čtvrtek 3. dubna 2025 
odložení uplatňování požadavků směrnice 
CSRD na podávání zpráv o udržitelnosti pro 
druhou a třetí vlnu podniků o dva roky.

Druhá vlna podniků, tj. velké podniky s více 
než 250 zaměstnanci, bude muset poprvé 
vyhotovovat zprávu o udržitelnosti za rok 2027. 
Třetí vlna podniků, tj. kótované malé a střední 
podniky, bude muset zprávu o udržitelnosti 
vyhotovovat poprvé za rok 2028.

Tisková zpráva Evropského parlamentu je 
dostupná zde.

oddělení metodiky KA ČR

Evropský parlament 
schválil odložení 
uplatňování požadavků 
směrnice CSRD

Zpráva auditora 
o dohodnutých 
postupech pro účely 
doložení statutu 
aktivního zemědělce
Auditorům, kteří pro vybrané žadatele 
Státního zemědělského intervenčního fondu 
(SZIF) budou zpracovávat zprávu auditora 
o dohodnutých postupech pro účely doložení 
statutu aktivního zemědělce, bychom rádi 
připomněli, že v sekci Metodika - Metodické 
pomůcky - Zprávy auditora naleznete příklad 
uvedené zprávy a metodický pokyn KA ČR 
k vyhotovení této zprávy. Aktuální metodiku 
pro auditory od SZIF naleznete zde. 

oddělení metodiky KA ČR 
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Martina Křížová Chámecká (MCh)
členka Výboru pro účetní výkaznictví KA ČR

https://www.europarl.europa.eu/news/cs/press-room/20250331IPR27557/udrzitelnost-a-nalezita-pece-ep-schvalil-odklad-uplatnovani-novych-pravidel
https://www.kacr.cz/s-doc/1/1000366/638791876250333333/Zpr�va auditora_aktivn� zem�d�lec_2025.docx
https://www.kacr.cz/s-doc/1/1000366/638791876250333333/Zpr�va auditora_aktivn� zem�d�lec_2025.docx
https://www.kacr.cz/s-doc/1/1000367/638791881390466667/Metodick� pokyn KA�R - aktivn� zem�d�lec final 2025.pdf
https://szif.gov.cz/cs/CmDocument?rid=%2Fapa_anon%2Fcs%2Fdokumenty_ke_stazeni%2Fplatby_na_zaklade_jz%2Fjz%2Fjz%2F1680693956585.pdf

